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Vážení čtenáři, obyvatelé 
Plzeňského kraje,
vstoupili jsme do adventního času, 
kdy by mělo dojít ke zklidnění a pří-
pravě na svátky vánoční. Pro někte-
ré z nás to bývá čas veskrze hektický, 
provázený shonem a dotahováním celé 
řady povinností. Pro druhé pak příle-
žitost k setkání se známými, k cestě 
na vánoční trh a zahřátí se voňavým 
vánočním punčem či svařákem. Ať už 
patříte k  prvnímu či druhému typu, 
určitě nakonec Štědrý den prožijete 
s  radostí z  dárků pod stromečkem. 
I my pro vás jeden malý dárek máme 
v  podobě vydání tohoto čísla perio-
dika. Věřím, že vás zaujmou životní 
příběhy těch, kteří se po celý svůj ži-
vot věnovali práci ve prospěch našeho 
kraje. Seznámíme vás s vítězi soutěže 
pro pěstounské rodiny i  s  rodinným 
domem pro skupinu dětí v  Dětském 
domově ve Staňkově. Do předvánoč-
ní tematické nabídky jsme přibalili 
i představení technologie budoucnosti 
3D tisku. Rádi bychom vás také pozvali 
na XIX. reprezentační ples Plzeňské-
ho kraje, který pořádáme začátkem 
března v  duchu „první republiky“. 
A  nepřehlédněte informace o  regist-
racích na další ročník Půlmaratonu PK 
a o změně jízdních řádů v autobuso- 
vé a  železniční dopravě platných od 
10. prosince.

Přeji vám, abyste nadcházející vánoč-
ní svátky prožili ve zdraví a s lidmi, kte-
ré máte rádi. Do nového roku 2024 vám 
přeji pevné zdraví a radost ze života.

Rudolf Špoták,
společně s Radou Plzeňského kraje 
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Estakáda  
je Stavbou roku

Stavba Městského okru-
hu v  Plzni, konkrétně es-
takáda spojující Skvrňany 
a  Lochotín, získala Cenu 
ministra dopravy a byla vy-
hlášena Stavbou roku 2023. 
Oceněna byla za unikátní 
konstrukční řešení důle-
žité dopravní stavby, která 
zaujme nejen technologic-
ky a způsobem provedení, 
ale i svou podobou a zasa-
zením do prostředí. „Je možné ji přirovnat ke krajkovému závoji ležérně pohozené-
mu v krajině,“ píše se v odůvodnění ocenění. O titul Stavba roku 2023 letos soutěžilo 
110 přihlášených staveb z celé České republiky a dvě stavby zahraniční. 

Hospic bude  
mít nový dům

Hospic sv. Lazara v Plzni postaví pro své klienty nový dům. Zástupci města Plzně, Pl-
zeňského kraje a Biskupství plzeňského uzavřeli memorandum, v němž potvrdili, že 
tomuto projektu pomohou k realizaci. Hospic se ročně ve svém lůžkovém zařízení po-
stará o zhruba 400 pacientů v závěru života a v posledních dnech života doprovází 
i umírající doma. Prostory, kde sídlí třicet let, už nevyhovují. Chybí tu zahrada i par-
kovací stání, leží u rušné třídy v městské zástavbě a postrádá další možnosti rozvoje. 



Plzeňský kraj se pyšní dlouholetou průmyslovou tradicí. 
V dnešním světě ale tradice nestačí. Klíčem k úspěchu je po-
krok, a  tak je třeba podporovat výzkum, vývoj a  inovace. Na 
území Plzeňského kraje působí více než stovka vědeckých, 
výzkumných a vývojových týmů, a  to napříč obory a  tématy. 
Nalezneme je ve firmách, výzkumných centrech, na fakultách 
a vědeckých pracovištích Západočeské univerzity nebo Lékař-
ské fakulty Univerzity Karlovy. Díky nim má kraj potenciál stát 
se evropským centrem strojírenství, ale i  dalších moderních 
oborů. Rozvíjí se tu informační technologie, biomedicína, inte-
ligentní výrobní systémy, chytrá mobilita, moderní energetika 
nebo automobilový průmysl. Své místo tu má i 3D tisk.

„Lidé si většinou pod 3D tiskem představí poměrně malé, 
někdy i domácí hobby tiskárny, na kterých si mohou vyrobit 
například drobný dárek, ale to zdaleka není pravda. Plasto-
vý tisk má mnoho využití. Například některá muzea už pra-
cují s tištěnými kopiemi exponátů, čímž chrání originály,“ 
říká Kateřina Podaná, garantka specializace nové materiály 
a  technologie z  Regionální rozvojové agentury Plzeňského 
kraje a dodává: „Umíme tisknout například i pěnové materiá-
ly, které pomáhají pohlcovat nárazy, což oceníte třeba u cyk-
listické helmy. Navíc model helmy přímo vám na míru padne 
na hlavu přesně a tím ještě lépe chrání.“ 

Vedle klasických plastů se výrazně prosazují také kovové 
díly vyrobené těmito technologiemi 3D tiskem. S kovovým tis-
kem pracují v dnešní době mnohá odvětví, od nástrojářů po 
medicínské obory. Každé využití má své specifické požadavky 
na vlastnosti hotových dílů. Významnou roli pro další zpraco-
vání a použití hraje i povrch součástek. 

„V současnosti se testují medicínské materiály, které svým 
povrchem usnadňují hojení, to je důležité třeba u  různých 
implantátů, jako je kupříkladu kyčel. Kvalitní uhlazený povrch 
zase využijí nástrojáři u vrtáků,“ dodává Kateřina Podaná.

Už pošestadvacáté se koná soutěž  
Zlatý erb, v níž odborná porota  

i veřejnost vybírají nejlepší webové 
stránky měst a obcí. Zlatý erb 2024  

je ročníkem kyberbezpečnosti.

I Plzeňský kraj 
sází na nové 
technologie

Letos poroty věnují pozornost tématu kybernetické bezpeč-
nosti, ale novinek je ve Zlatém erbu víc. Vůbec poprvé se bude 
hodnotit také to, jak obce využívají moderní komunikační plat-
formy, tedy sociální sítě, a to především Facebook a Instagram. 
Dalším novým kritériem bude podpora podnikatelů formou 
webových portálů a digitálních služeb.

Zlatý erb má dvě kola: krajské a celostátní. V tom krajském 
se bude udílet také Cena hejtmana. Tu získají nejlepší webové 
stránky organizace, jejímž zřizovatelem je Plzeňský kraj. 

O Zlatý erb mohou bojovat všechny dobře fungující stránky. 
Přihlásit je může kdokoli: sama obec či organizace, nebo kdokoli 
z řad veřejnosti, a to až do konce ledna 2024 na webu sberdat.
plzensky-kraj.cz. Vítěz se bude radovat nejen z finanční odmě-
ny, ale i z postupu do celostátního kola. To proběhne 13. května 
v Hradci Králové.

Hlasování veřejnosti v krajských kolech probíhá od 18. pro-
since 2023 do 31. ledna 2024. Každý hlasující má právo udělit 
jeden hlas libovolné obci s rozšířenou působností a jeden hlas 
obci, která není obcí s rozšířenou působností. Nemusí jít o obce 
z kraje, kde žije. Navíc má hlasující možnost svůj hlas v kraj-
ském kole změnit, a to až do uzávěrky hlasování, tedy do 31. ledna 
2024 do 12:00 h.

Která obec 
má nejlepší 
webovky?

KATEGORIE KRAJSKÉHO KOLA

 nejlepší webový portál obce s rozšířenou působností
 nejlepší webový portál obce I. typu
 nejlepší webový portál obce II. typu
 cena veřejnosti ORP
 cena veřejnosti neORP
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Více informací včetně hlasování najdete na

 www.zlatyerb.cz 
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S novým jízdním řádem  
přicházejí novinky

Desátého prosince se změnily jízdní řády a s novým rokem při-
cházejí novinky v tarifu IDPK. Ale to zdaleka není všechno. Posí-
lení se dočkaly školní spoje na lince 436 Letiny – Blovice. Upraven 
byl prázdninový provoz na lince 967 Klatovy – Týnec – Javor nebo 
na lince 236 Radnice - Skomelno. Dopolední spoje z Přeštic do 
Skašova byly prodlouženy až do Nepomuku. Na trase z Plzně do 
Líšťan byla posílena víkendová doprava v úseku Všeruby – Chotí-
kov – Plzeň. Naopak provoz mezi Přešticemi a Biřkovem byl zre-
dukován. Zrušen byl i podvečerní pár spojů Rokycany – Plzeň na 
lince 224 (Zbiroh – Plzeň). Upraven byl také koncept dopravy pro 
Hůrky a Medový Újezd. Více spojů slouží ve špičce nově cestují-
cím na trase Plzeň – Letkov – Tymákov a linka Plzeň – Tymákov 
– Lhůta – Starý Plzenec má nové číslo: 336.

O vánočních prázdninách vyjede na některých linkách méně 
spojů a některé budou fungovat v režimu na zavolání. Průběž-
ně jsou také redukovány spoje, kde jezdí pravidelně nanejvýš 
tři cestující. Veškeré změny jízdních řádů jsou zveřejněny na 
www.idpk.cz. 

Od nového roku čeká cestující v  Plzni zdražení jízdného. 
Změny se dotknou jak jednotlivého jízdného, kdy základní tři-
cetiminutová jízdenka pro zónu 001 Plzeň (P) bude nově stát  
24 Kč, tak i předplatného. Nově bude 31denní předplatné stát 
560 Kč a roční 4 574 Kč. 

Změny cen jízdného v Plzni se dotknou i všech cestujících, 
kteří sem dojíždějí z vnějších zón. Ceny všech jednotlivých jíz-
denek, jejichž součástí je zóna Plzeň, stoupnou o dvě nebo čtyři 
koruny. Nové ceníky jízdného naleznete na webu IDPK v sekci 
tarify. Cestující, kteří cestují pouze v rámci vnějších zón, žádná 
změna cen jízdného nečeká. 
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Rokycansko se dočkalo. Byla zahájena dlouho plánovaná stavba 
Napojení severního Rokycanska na dálnici D5, I. etapa. Jedná 
se o přeložku silnice II/232, která umožní napojení severního 
Rokycanska na silniční systém a dálnici D5. Komunikace od-
vede tranzitní dopravu z přilehlých obcí a tím významně zvýší 
bezpečnost a kvalitu životního prostředí v této lokalitě. Délka 
nové silnice je 5,378 km. Stavební práce budou probíhat 31 mě-
síců ode dne převzetí staveniště zhotovitelem. Cena stavby činí 
593,868 milionů korun včetně DPH. Stavba je spolufinancovaná 
z Integrovaného regionálního operačního programu (IROP).

Nová silnice ulehčí  
dopravě na Rokycansku
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Krajské nemocnice neustále zlepšují péči 
Skupinu Nemocnice Plzeňského kraje tvoří čtyři nemocnice 
akutní péče v  Domažlicích, Klatovech, Rokycanech a  Stodu 
a dvě nemocnice následné péče: v Horažďovicích a Svaté Anny 
v Plané. Pro zhruba 320 tisíc obyvatel spádových regionů před-
stavují důležitý prvek zdravotnické péče. Nabízejí nejen kvalit-
ní lékařskou a ošetřovatelskou péči, ale i moderní přístrojové 
vybavení, příjemné prostředí a empatický a zkušený personál. 

V Domažlické nemocnici se letos díky novým moderním lůž-
kům podařilo zvýšit pohodlí a  bezpečnost hospitalizovaných 
dětí. Inovativní postýlky pro děti do čtyř let výrazně zlepšují 
manipulaci a přístup k malým pacientům. 

Klatovská nemocnice a Nemocnice následné péče v Horaž-
ďovicích zase zavedly do rehabilitačních procesů virtuální re-
alitu. Tato moderní technologie nabízí pacientům zábavnou 

formu cvičení, ale především pomáhá k  efektivnější a  méně 
bolestivé rehabilitaci.

Navíc Nemocnice následné péče v Horažďovicích plánuje vý-
stavbu nového pavilonu. Ta začne již počátkem roku 2024 a do-
končena bude v roce 2025. Přinese nové prostory pro ergotera-
pii a rehabilitaci a zvýší komfort pro pacienty.

Nemocnice Plzeňského kraje představují kombinaci moderní 
medicíny, přátelské atmosféry a profesionálního přístupu. To 
z nich činí důležitá zdravotnická zařízení pro celý náš kraj. 

Soutěžní práce dokázaly,  
že u pěstounů je fajn

V pěstounské rodině je fajn - tak se jmenuje soutěž, jejíž čtvrtý 
ročník přinesl celkem 44 výtvarných prací a videí od pěstoun-
ských rodin a jejich dětí. Ve výtvarné kategorii ve věku 5 až 7 let 
zvítězila Dominika Palčová, v kategorii od 8 do 12 let dominoval 
Václav Karlovský. Ve videokategorii se hledalo nejoriginálnější 

dílo (vítězem Klára Löbeová), dílo nejvíce odpovídající zadání 
(společné vítězství rodiny Hruškovy), nejveselejší dílo (rodina 
Novákova), nejjímavější dílo (Kristýna Fišerová) a dílo s nejpo-
hodovější náladou (rodina Štencl Štěpánové). Absolutním vítě-
zem soutěže se stala Kristýna Fišerová.
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Dětský domov 
má k dispozici 
rodinný dům

Od září  má část dětí z dětského domova ve Staňkově nový 
domov. Stal se jím rodinný dům, který pro tyto účely zakoupil 
a opravil Plzeňský kraj. V současné době tu žije osm dětí, kte-
ré až dosud bydlely v budově Základní školy a Odborné ško-
ly v Horšovském Týně. „Aktuálně tu máme dvakrát po třech 
sourozencích a dvě skoro dospělé slečny. Snažíme se, aby tu 
děti měly vše jako v opravdovém domově – pomáhají při va-
ření nebo při úklidu. Vedeme je k tomu, aby byly v životě sa-
mostatné,“ říká ředitelka Dětského domova ve Staňkově Jana 
Koubová. Plzeňský kraj byl jedním z prvních krajů, který začal 
investovat do vytváření bydlení pro samostatné rodinné sku-
piny. V současné době může ve 37 skupinách žít až 290 dětí. 

Studenti získají 
praxi na reálných 

zakázkách

Přímo v  prostorách jednoho z  největších dodavatelů parních 
turbín na světě, společnosti Doosan Škoda Power, začalo stu-
dentům strojírenských oborů středních škol sloužit Centrum 
odborného výcviku. Žákům vybraných studijních oborů po-
skytne skvělé zázemí pro jejich odbornou praxi. Pomůže tak 
tomu, aby ze škol vycházeli mladí lidé lépe připravení na rea-
litu ve firmách.

Obsah a zaměření jednotlivých oborů vzdělávání se přizpů-
sobuje jak požadavkům zaměstnavatelů, tak i  dlouhodobým 
trendům v souvislosti s automatizací a robotizací. Nezapomíná 
se ani na nutnost celoživotního vzdělávání, rozšiřování a do-
plňování kvalifikace, bez nichž se dnes už žádná profese neo-
bejde. Společnost Doosan Škoda Power se rozhodla do dalšího 
vzdělávání zapojit a  stát se první autorizovanou osobou pro 
profesní kvalifikaci Montér točivých strojů.

Centrum odborného výcviku zahájilo v tomto školním roce 
pilotní provoz. Nyní do něj dochází čtrnáct žáků plzeňské 
strojní průmyslovky z oborů strojní mechanik, obráběč kovů, 
mechanik strojů a zařízení a mechanik seřizovač. Výcvik pro-
vádí pod vedením dvou instruktorů, zkušených zaměstnanců 
Doosan Škoda Power. K dispozici mají špičkové vybavení, jako 
je EMCO pětiosé vertikální centrum, EMCO CNC soustružnic-
ké centrum, TOS frézka FGV 32, TOS soustruh hrotový, TOS 
bruska. V  průběhu praxe se žáci seznámí s  celým výrobním 
procesem, se zázemím společnosti a s konkrétními možnostmi 
dalšího uplatnění v oboru. Pracovat budou moci na reálných 
zakázkách z desítek zemí světa. Zároveň jim firma vyplácí be-
nefity, jako je příspěvek na stravu, dopravu a ubytování v do-
mově mládeže. Zároveň se mohou zapojit i do programu pro-
spěchového stipendia Doosan Career Junior.

Mladé sportovkyně 
letos zářily

Rok 2023 byl pro členy Akademie individuálních sportů Pl-
zeňského kraje nesmírně úspěšný. Sušická slalomářka na di-
voké vodě Bára Galušková se stala juniorskou mistryní světa. 
Šťáhlavická boxerka Viktorie Jílková vybojovala na evropském 
šampionátu stříbrnou medaili v kategorii kadetek do 60 kg. 
Štěnovická sportovní střelkyně Nicol Simetová je od března 
juniorskou mistryní Evropy. Přeštická snowboardistka Vane-
ssa Volopichová se v patnácti letech dostala na světový šam-
pionát žen a skončila tam devátá. Akademie svým členům po-
máhá s tréninkovou nadstavbou, organizuje pro ně vzdělávací 
semináře, připravuje je na vstup do resortních center nebo 
jim přispívá na soustředění či vybavení.
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Poprvé letos kraj uděloval Ceny 
za celoživotní přínos Plzeňskému 
kraji. Získaly ji osobnosti, které se 
výjimečně zasloužily o rozvoj našeho 
koutu republiky a svou celoživotní 
prací přispěly k jeho dobrému jménu. 
Ocenění byli vybráni na základě 
zaslaných nominací.

HANA MORAVCOVÁ – VALENTOVÁ

Hana Moravcová, rozená Valentová, se od raného dětství vě-
novala sportu. Ve čtyřech letech ji otec přihlásil do krasobrus-
lařského spolku a krasobruslení se věnovala do roku 1945. Po 
válce se stala členkou obnoveného Sokola Doubravka, kde se 
věnovala gymnastice. Pod vedením reprezentanta Josefa Liš-
ky byla společně s Alenou Reichovou, pozdější olympionič-
kou, zařazena do juniorského výběru ČSR. Slibnou gymnas-
tickou budoucnost ovšem přerušila politická situace. Došlo 
k reorganizaci sokolských jednot příslušných k jednotlivým 
podnikům a doba nepříznivě ovlivnila i celou rodinu Valentů, 
která byla po únoru 1948 pronásledována komunisty. V roce 
1951 se stal otec obětí StB v podvodné akci „Kámen“ a tři roky 
byl vězněn pro údajné překročení státní hranice. Hana Mo-
ravcová však chtěla sportovat. Kamarádky z  volejbalového 
družstva Škodovky jí nabídly, aby se stala členkou družstva 
pod cizím jménem. V roce 1951 se s týmem zúčastnila volej-
balového Přeboru ČSR v Domažlicích. Prvenství v Čechách,  
2. místo na celostátním přeboru v Banské Bystrici a násled-
né 1. místo v roce 1952 v Červeném Kostelci rozhodlo o volbě 
volejbalové kariéry. V roce 1953 byla jako jedna z nejmladších 
zařazena do národního mužstva žen. V roce 1956 reprezen-
tovala Československo na MS v Paříži. Pod vedením trenéra 
Josefa Češpivy získala v roce 1958 stříbrnou medaili na ME 
v Praze, v roce 1960 dokonce bronzovou medaili na MS v Rio 
de Janeiru. Účast na světových hrách v roce 1955 ve Varšavě 
a v roce 1957 v Moskvě přinesla zisk jedné stříbrné a  jedné 
bronzové medaile. Za reprezentaci přestala hrát na podzim 
1962, kdy se jí narodila dcera. Do roku 1971 hrála druhou ligu 
volejbalu a poté až do roku 1990 trénovala děti a dorost. Napsa-
la několik knih o volejbale. V roce 1990 se zasloužila o přátel-
ské otevření státní hranice mezi západočeským Broumovem 
a německým Mähringem. K oslavě třicátého výročí sametové 
revoluce vydala v roce 2019 knihu 30 let svobody a přátelství.

Hejtman  
ocenil lásku  
k Plzeňskému 
kraji



BEDŘICH ZÁKOSTELECKÝ 

Po studiu na plzeňské konzervatoři učil v jihočeských lido-
vých školách umění hře na klarinet. Kvůli nedostatku vhod-
ných učebnic pro začínající klarinetisty sestavil Školu hry na 
klarinet, kterou vydal Supraphon v roce 1974 a děti se podle 
ní učí dodnes. Bedřich Zákostelecký je držitelem tří paten-
tů na učební pomůcky a unikátní hmatovou tabulku, kte-
rou k učebnicím pro děti sestavil. Řada jeho bývalých žáků 
učí na hudebních školách nebo hraje v orchestrech (Česká 
filharmonie, Orchestr divadla J. K. Tyla v Plzni).

Vedle hudební pedagogické činnosti začal od roku 1977 
navštěvovat mistry knihařského řemesla a  učit se ru-
kodělné knižní vazbě. Od roku 1993 působil jako vedoucí 
ateliéru knižní vazby na katedře výtvarné kultury Zápa-
dočeské univerzity v Plzni a v roce 1998 mu byl udělen ti-
tul Mistr knihařského řemesla v  oboru umělecká knižní 
vazba. Jeho práce byly vybírány jako dary pro prezidenty 
Václava Havla, Václava Klause a Miloše Zemana. Unikátní 
byl také dar pro papeže Benedikta XVI.

V roce 2001 se přestěhoval do Přeštic a otevřel zde sou-
kromý Ateliér knižní vazby. Je členem Unie výtvarných 
umělců v Plzni, Spolku Jakuba Jana Ryby a bývalým čle-
nem Spolku českých bibliofilů.

redakce@plzensky-kraj.cz 9
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Více o jeho životě
 a tvorbě si můžete 

poslechnout v Podcastu 
Plzeňského kraje.

Mgr. JOSEF BRABENEC

Josef Brabenec žije od svých pěti let v Tachově, kam se ro-
dina přestěhovala z jeho rodných Strakonic v době osíd-
lování pohraničí. Již během dětství tíhl společně se svojí 
sestrou k hudbě, a ačkoliv rodiče sami na hudební nástroj 
nehráli, své děti k hudbě vedli a platili jim soukromé ho-
diny houslí  místního kapelníka.

Sám se výuce hudby začal věnovat po absolvování Peda-
gogické školy pro vzdělávání učitelů národních škol a až 
do nástupu na vojnu učil na venkovských školách. Po pro-
moci na Pedagogické fakultě v Plzni v roce 1968 se již plně 
věnoval výuce hudební výchovy na základní škole v  Ta-
chově v ulici Karolíny Světlé. Právě zde v roce 1967 s kole-
gou Milanem Michlem založili školní sbor. Tato iniciativa 
v roce 1973 přerostla v ustavení sboru pro žáky i z jiných 
základních škol. Vznikl Tachovský dětský sbor, jímž prošly 
stovky dětí a který Josef Brabenec vede po celých 50 let 
jeho existence. Tachovskému dětskému sboru se sbormi-
str oddal plně a propojil s ním celý svůj život - profesní 
i osobní.

Sbor pod jeho vedením reprezentuje Tachov, kraj i Čes-
kou republiku na festivalech po celém světě. Opako-
vaně získal na mezinárodních soutěžích cenné trofe-
je. Josef Brabenec je členem odborné rady pro sborový  
zpěv. 

Za svou pedagogickou a  sbormistrovskou činnost získal 
několik ocenění, mezi něž patří například Cena Františka 
Lýska, Cena Bedřicha Smetany nebo Medaile Ministerstva 
školství, mládeže a  tělovýchovy 1. stupně. Často je také 
zván jako porotce do různých sborových soutěží. 

Sbor čítal v době své největší slávy až 300 dětí ve věku 
od 5 do 19 let a  za dobu své existence jím prošly stovky 
dětí, které díky tomu získaly vztah k hudbě. Sbor se stal 
neodmyslitelnou součástí kulturního života města.
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Vyberte Památku  
Plzeňského kraje 2023

Plzeňský kraj vyhlásil šestý ročník soutěže Památka Plzeňského 
kraje 2023, v níž se volí nejlépe opravená nemovitá kulturní pa-
mátka. Hlasovat je možné na internetové adrese soutezpamatka.
plzensky-kraj.cz. Hlasování je otevřené do konce ledna, a to opět 
ve dvou kategoriích: Sochy a  drobná architektura a  Stavby. Na 
základě výsledků internetového hlasování budou vyhlášeny ceny 
veřejnosti. Hlavní ocenění vybere odborná komise. Vylosovaní tři 
hlasující z řad veřejnosti obdrží věcné ceny. A které obnovené pa-
mátky o vaše hlasy bojují?

SOCHY A DROBNÁ ARCHITEKTURA:
Nekolův kříž před bývalou kaplankou č. p. 38 
– areál fary na Prusinách
Obnova toskánského sloupu a replika kříže
Socha sv. Jana Nepomuckého, Horní Jadruž
Celkové restaurování sochy s pilířem
Pomník Jindřicha Šimona Baara, Klenčí pod Čerchovem, Výhledy
Celkové restaurování pomníku a bronzové sochy
Boží muka, Chotěšov
Celkové restaurování Božích muk
Sousoší Kalvárie, areál zámku Liblín
Celkové restaurování sousoší
Kašna ze souboru kašen a studny, 
náměstí Republiky, Horšovský Týn
Celková rehabilitace kašny
Boží muka s plastikou Odpočívajícího Krista, Rokycany
Celkové restaurování, doplnění atributu a zhotovení kovové stříšky
Socha sv. Jana Nepomuckého, náměstí Přemysla Otakara II., 
Klatovy
Restaurování sochy, doplnění atributu

STAVBY:
Zámek Poběžovice
Obnova vstupního schodiště zámku a štítu nad vstupem
Kostel Nanebevzetí Panny Marie, Zvíkovec
Obnova fasád, obnova dřevěných výplní, obnova zastřešení věže
Farní kostel archanděla Michaela, Dubec
Restaurování vítězného oblouku
Vodní mlýn čp. 149, Švihov
Obnova uliční strany objektu
Kostel Nanebevzetí Panny Marie, Seč
Obnova výmalby interiéru kostela
Kostel Nanebevzetí Panny Marie, Přeštice
Kompletní rekonstrukce kostela
Areál zámku, Horažďovice
Restaurování sálu v západním křídle zámku
Kostel sv. Apolináře, Horšovský Týn
Restaurování varhan
Budova městské radnice, náměstí Republiky, Plzeň
Celková rehabilitační restaurátorská oprava dvorní 
novorenesanční fasády se sgrafitovou výzdobou
Kaple sv. Barbory, Všekary
Obnova krovu a střešního pláště
Bijadelská sýpka – bývalý kostel sv. Vavřince na Bijadlech
Obnova koruny zdiva, krovu a střechy

Kam vyrazit v závěru roku za krásou a uměleckými zážitky? 
Možností je celá řada. Ale určitě byste měli do svého výbě-
ru zařadit i nějakou výstavu. Galerie a muzea jich nabízejí 
dlouhou řadu. Některé představují poklady ze svých fondů, 
jiné dýchají atmosférou Vánoc. 

Navštívit můžete například zajímavou výstavu ve výstavní síni 
„13“ v Plzni nazvanou Plnou parou vpřed! Lodě a plavba v čes-
kém malířství 1850-1950. Uvidíte zde díla takových mistrů, jako 
byli Jakub Schikaneder, Antonín Chittusi nebo Josef Šíma. Tato 
výstava končí 4. února. V Galerii U Bílého jednorožce v Klato-
vech je zase instalována výstava Ornament. Ta představuje díla 
několika našich nejvýznamnějších umělců, kteří se ornamen-
tem při své práci inspirovali, jako je třeba Dalibor Chatrný, Ka-
teřina Černá, Svatopluk Klimeš, Martin Mainer, Margita Titlová 
– Ylovsky, Petr Lysáček, Jana Šárová, Václav Sika a další. 

Muzeum Českého lesa v Tachově zase do 7. ledna před-
stavuje betlémy, jaké jen tak neuvidíte. Jde o část ze sbírky 
rodiny Tlustých, ve které převažují kolekce z rovníkové Af-
riky, konkrétně z Keni a Zimbabwe. Sbírka je pestrá nejen 
geograficky, ale i co se týče materiálu, z něhož jsou betlémy 
a jesličky vyrobeny. 

Rokycanské Muzeum dr. Bohuslava Horáka nadchne svou 
nabídkou všechny holčičky, ať je jim pět nebo osmdesát let. 
Po celou zimu se sem mohou vydat na výstavu Století české 
panenky. Uvidí, jak se v průběhu dvacátého století měnily 
materiály na výrobu panenek, styl jejich oblékání, výroba 
a úprava vlásků. Dozví se ale i něco o firmách, které panen-
ky vyráběly, a za jakou cenu se dala panenka pořídit v růz-
ných obdobích naší historie.  

A  jste-li fanoušci fotografie, zajděte do Muzea Šumavy 
v Sušici, kde do 14. ledna trvá výstava fotoobrazů Moje Šu-
mava aneb Šumava objektivem 53 fotografů. 

O svátcích  
zvou k návštěvě 
muzea a galerie

Galerie U Bílého jednorožce
foto: Jiří Strašek
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Novoroční pochody a vycházky

SILVESTROVSKÝ A NOVOROČNÍ VÝSTUP NA JAVORNÍK
31. 21. 2023- 1. 1. 2024
Tělovýchovný spolek Javorník pořádá tradiční výstup na rozhled-
nu Karla Klostermanna na Javorníku. K poslechu zahrají Šuma-
vští mazáci a  Šumaři ze Stach. Stánek s  občerstvením vždy od 
11:00- 16:00 h, a to jak na silvestra, tak i na Nový rok.

NOVOROČNÍ VÝSTUP NA ČERCHOV 2024
1. 1. 2024 od 10:00- 12:00
Dosáhněte na Čerchově vrcholu! První lednový den se sem koná 
tradiční novoroční výstup. Trasa měří 4,4 km a vyráží se z parko-
viště v Caparticích v 10 h. Během akce proběhne celostátní sbírka 
Novoroční čtyřlístek.

Z BOLEVCE DO BOLEVCE PLZEŇ
1. 1. 2024 od 9:00-13:00
Klub českých turistů zve na tradiční turistické uvítání Nového 
roku. Start je na Ranči Šídlovák u Šídlovského rybníka. Více in-
formací na www.kct.cz.

NOVOROČNÍ POCHOD NA KŘÍŽOVÝ VRCH
1. 1. 2024
Přijďte si protáhnout tělo po silvestrovském veselí a  vystou-
pejte nejen na Křížový vrch, ale i na zdejší rozhlednu. Pochod 
není nijak organizovaný, kdo, jak a kudy jde, záleží jen na něm. 
Rozhledna bude otevřena od 12 do 16 h. Na vrcholu si budete 
moci koupit drobné občerstvení a na plápolajícím ohni si bu-
dete moci opéct buřta. 

Nový rok 2024 je tady! Odstartujte  
ho procházkou do přírody a pokochejte  
se pohledem z vyhlídky nebo rozhledny.

Zima láká na běžky
Napadaný sníh, teploty pod bodem mrazu, slunce 
v  zádech a  před běžkařem kilometry lyžařských 
běžeckých tras. Ideální představa, na kterou se 
těší každý milovník bílé stopy.

Na úpravu běžeckých stop přispívá kraj každo-
ročně prostřednictvím speciálního dotačního ti-
tulu. Díky němu si mohou obce například pořídit 
rolby, aby mohly stopy po celou zimu udržovat ve 
skvělém stavu.  Desítky kilometrů klasických stop 

či pro bruslení tak upravují v Železné Rudě, Práši-
lech, Hamrech, na Modravě a Horské Kvildě.

Chcete se vydat na běžky, 
ale nemůžete si vybrat? 
Třeba vám pomůže praktický průvodce, na kterého 
se dostanete prostřednictvím QR kódu.
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Rudolf ŠPOTÁK (PIRÁTI) 
hejtman Plzeňského kraje

V každém případě přeji všem dobré zdraví, štěstí a také síly se 
vyrovnat se vším, co přináší náš každodenní život a  náročnost 
doby. Hned na samém prahu roku 2024 se budeme muset znovu 
vyrovnat s oznámeným zvýšením cen energií, inflací, která nám 
snižuje naši koupěschopnost, či s tlaky vyvolanými mezinárodní 
situací a válečnými konflikty. Žijeme v centru Evropy, jsme pro-
vázaní s našimi sousedy v hospodářské i mezinárodní sféře nato-
lik, že nemůžeme přestat vnímat to, co se děje za naším prahem. 
Je tomu přesně naopak. Aktivní přístup ke změnám  a  hledání 
řešení v oblasti finančních a dalších služeb jsou, a věřte, že musí 
být, pro každého z nás naprostou nezbytností. Snažíme se o něj 
i v rámci přístupu ke krajskému rozpočtu, tedy při správě veřej-
ných peněz, jež mají přinést užitek všem. Jsem šťastný, že mohu 
obyvatelům říci, že naše krajské finance jsou stále v dobré kon-
dici. Na účtech máme dostatek peněz, hospodaříme s přebytkem 
několika stovek milionů korun a  jsme jediným nezadluženým 
krajem v rámci ČR. Chceme jím být i nadále a uděláme pro to 
vše, co umíme. A protože jde o rok volební, přeji všem, aby našli 
dostatek klidu k zamyšlení o naší budoucnosti a šťastnou ruku při 
vhazování svých hlasů do volebních schránek. 

Co byste  
popřáli  
obyvatelům 
Plzeňského  
kraje do  
nového  
roku?
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Pavel ČÍŽEK (STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ) 
náměstek hejtmana pro oblast dopravy

Je málo chvil v roce, kdy se můžeme zastavit a vnímat, jak tiká čas. 
O Vánocích opadne na chvíli balvan úkolů. Myšlenky se vrátí k blíz-
kým lidem a najednou je možné si uvědomit třeba toto: 

Je nám teplo, ve tmě si svítíme, máme dost vody, jídla.
Na ulici se nebojíme, nic nám tam nehrozí.
Žijeme v tak pěkném Plzeňském kraji, že i když pojedeme kaž-

dý měsíc dvakrát na výlet, nepoznáme všechny jeho přírodní 
a historické krásy.

Náš stát je tak zabezpečen okolní Evropou a  Amerikou, že 
nám přímo nehrozí válka. 

Když nám není dobře, je tu bezplatná zdravotní péče, sociální 
služby, děti a mladí mají jistotu vzdělání. Užíváme si dotovanou 
kulturu, sport, veřejnou dopravu, pěkná náměstí, silnice…

 A hlavně, o svém životě si rozhodujeme sami. Nikdo nás nevodí 
za ruku ani nepostrkuje, kam nechceme. (Co by za to vše dali naši 
předci nebo lidé z chudších, rozvrácených, napadených či nesvo-
bodných zemí.) Chceme si kazit utíkající vteřiny, hodiny života 
zlostí a  stěžováním na poměry? Nebo si raději častěji zlepšíme 
náladu, zažívání, zdraví, mysl, uvědoměním: Díky, že jsme a že 
jsme tady. Zaplať pánbůh.

Petr VANKA (ANO 2011)
náměstek hejtmana pro oblast regionálního rozvoje, 

IT a evropských záležitostí
Milí občané Plzeňského kraje,
v tomto svátečním období vám my, krajští zastupitelé hnutí ANO 
2011, posíláme co nejsrdečnější blahopřání k Vánocům a přicháze-
jícímu novému roku. 

Přejeme vám klidné a radostné Vánoce strávené v kruhu rodiny 
a blízkých. Ať váš domov naplní slavnostní vánoční atmosféra a ra-
dost ze sdílených okamžiků. Ať je k vám Ježíšek štědřejší než naše 
poněkud zvláštní a ne zcela kompetentní vláda.

S příchodem nového roku vám přejeme hodně štěstí, lásky a úspě-
chů. Ať se vám daří ve všech osobních i profesních snahách. Máte 
před sebou 366 nových dní plných možností a příležitostí. Věříme, 
že je využijete naplno a naplníte je spokojeností a radostí. My se bu-
deme pro vás snažit zmírnit či úplně eliminovat nepříznivé dopady 
vládního konsolidačního balíčku na obce, školy a celkový život v Pl-
zeňském kraji, který je ještě pořád oním báječným místem k žití.

Těšíme se, že společně vstoupíme do dalšího roku, plného no-
vých výzev a příležitostí. Mějte krásné svátky a šťastný začátek roku!
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Pavel KARPÍŠEK (ODS)
zastupitel Plzeňského kraje

Vážení a milí občané Plzeňského kraje,
dovolte, abych vám popřál vše dobré do nového roku 2024. Pře-
jme si vzájemně, aby se nám v našem kraji žilo co nejlépe a aby 
kraj vytvářel v maximální možné míře dobré podmínky pro ži-
vot svých občanů. Stejně bych nám přál, aby se kraj silně zapojil 
do vytváření dobrého prostředí pro rozvoj firem, spolků a dal-
ších organizací, protože o zbytek se ve velké míře postará akti-
vita vás – občanů Plzeňského kraje.  Ať se v dalším roce rozvíjí 
důležitá dopravní infrastruktura, funguje ekonomika, ale také 
sociální či zdravotní služby a ať se daří kultuře i sportu.

A jako starosta menší obce musím přidat i přání, aby se v kraji 
nezapomínalo na nás, co žijeme mimo velká centra, a podpo-
roval se život na venkově, který tvoří důležitou část Plzeňského 
kraje. Ať je krásný Plzeňský kraj společným domovem nás všech!

Přeji vám navíc osobně každému do nového roku hodně 
zdraví a štěstí i krásné prožití klidných vánočních svátků v kru-
hu vašich nejbližších.

Ivo GRÜNER  (SOCDEM)
zastupitel Plzeňského kraje

S  Vánoci a  koncem roku nám všem přichází nejen doba svá-
teční, ale i ta, kdy se ohlížíme za tím, co za námi zůstalo, a plá-
nujeme, co nás čeká. V  tomto duchu vám přináším svá přání 
k Vánocům a do nového roku, která by mohla ovlivnit život nás 
všech v Plzeňském kraji.

Do roku 2024 přeji nám všem obyvatelům Plzeňského kraje 
zdraví, štěstí a spokojenost. Ale pojďme dál než jen k obvyklým 
přáním. Přeji si, aby naše zdravotnictví a školství fungovalo bez 
problémů, bez stávek a aby byly léky snadno dostupné pro kaž-
dého, kdo je potřebuje.

A co takhle snížit inflaci, zvýšit platy a udělat daně nižší? Sní-
žit ceny potravin a energií? Máme v Plzeňském kraji nádhernou 
krajinu a skvělé lidi, tak proč si neříct o víc?

Moje přání je jednoduché - méně sobectví, více solidarity. 
Chci, abychom si navzájem porozuměli a byli tu pro sebe. A sa-
mozřejmě, zdraví, štěstí a  mír na celém světě. Jsme součástí 
této planety, a když je nám všem dobře, můžeme společně do-
sáhnout věcí, které by nám před pár lety připadaly nemožné.

Takže tímto všem občanům Plzeňského kraje přeji krásné Vá-
noce a úžasný vstup do roku 2024! Buďme hrdí na to, co máme, 
a pracujme společně na tom, aby bylo ještě lépe.

Jiří VALENTA (KSČM) 
zastupitel Plzeňského kraje

Osobně bych si dovolil popřát občanům Plzeňského kraje 
nejprve obligátně: tedy především hodně zdraví, spokojenos-
ti a osobních úspěchů v životě soukromém i pracovním! Nám 
všem bych potom popřál do nového roku především lepší vlá-
du, se kterou bude spjat růst životní úrovně všech sociálních 
skupin, nikoliv její postupná degradace prostřednictvím tupých 
a nedomyšlených rozpočtových škrtů. V neposlední řadě nám 
přeji region a zemi bez válečného konfliktu, k němuž nás ně-
kteří politici cíleně postrkují, zemi s občany bez existenčních 
starostí, zemi s  minimálními sociálními nerovnostmi, kde je 
dostupná zdravotní a  sociální péče, zemi, ve které bude ne-
selektivně respektována unikátní historie českého národa a um 
předků, kde se bude měřit každému stejně, podle dosažených 
zásluh. Vím, že tato má přání směřovaná především k občanům 
Plzeňského kraje, které zastupuji, působí skoro až neskromně 
či nerealizovatelně, ale vězte, že je myslím upřímně a udělám 
vše proto, abych nás k jejich realizaci alespoň přiblížil!

Marie POŠAROVÁ (SPD)
zastupitelka Plzeňského kraje

Obyvatelům Plzeňského kraje přeji klidné a radostné Vánoce, 
doprovázené chvílemi pohody a harmonie. Aby váš domov za-
zářil v teple rodinných setkání a mezilidských vztahů, které ne-
sou skutečný význam těchto svátků.

Pro příští rok 2024 vám přeji především pevné zdraví, neboť 
je základem pro osobní a profesní spokojenost. Ať vám nový rok 
přinese štěstí a úspěchy, které si zasloužíte. Mé upřímné přání 
je, abyste prožili krásné chvíle s těmi, které máte rádi, a vytvo-
řili si vzpomínky, které budete opětovně oživovat.

Nechť je nový rok 2024 pro Plzeňský kraj obdobím pozitiv-
ních změn a  vzájemné solidarity. Aby naše mezilidské vztahy 
byly pevné a respektující a přinášely prospěch celé komunitě.

Přeji vám pohodový přechod do nového roku 2024, plný opti-
mismu a připravenosti čelit výzvám, které nás čekají.



Dešťová voda je sice něco jako dar shůry, ale v jednotných 
kanalizacích či na zemědělské půdě dokáže také pěkně 
škodit. V posledních letech se však čím dál častěji se-

tkáváme i s dalšími problémy souvisejícími s vodou – dlouhá 
období bez deště, vysychání krajiny nebo nerovnoměrné rozlo-
žení srážek. Jinak řečeno: někdy máme vody málo, jindy zase až 
příliš. Některé problémy si ale způso-
bujeme sami. Především nevhodným 
hospodařením se srážkovými vodami, 
a to nejen ve volné krajině, ale také ve 
městech a obcích.

Na tyto problémy se jako jeden 
z prvních v našem kraji rozhodl zare-
agovat městys Chodová Planá, který 
nechal ve spolupráci s firmou Sweco, a. s., za podpory Plzeň-
ského kraje vypracovat odtokovou studii pro své území. Odto-
kové studie by měly jednak identifikovat zranitelné a rizikové 
oblasti a jednak navrhnout vhodná ochranná opatření. Mohou 
tak napomoci k tomu, aby se vsak dešťové vody tolik nezhor-

šoval, aby kanalizace nebyla přetížená nebo aby se zmírnily 
škodlivé účinky vody na okolních svazích či polích. Zároveň na-
vrhuje řešení, jak využít déšť přímo tam, kde dopadne nebo na 
zastavěném území obce či města.   

Odtoková studie městyse Chodová Planá řeší několik opatře-
ní na zachycení, využití a vsak srážkových vod jak v zastavěné 

části obce, tak v  jejím okolí. Navrhuje 
například vytvořit pás lučních poros-
tů, který bude navíc doplněný o  lini-
ovou výsadbu vhodných dřevin, mez 
a  cestu pro pěší a  cyklisty. Mez bude 
zachytávat příliš velké dávky vody, 
které potečou z výše situovaných polí 
a  sníží tak rizika zaplavení nové zá-

stavby splachem ornice. Zároveň tohle opatření pomůže udržet 
vodu tam, kam patří, tedy na pozemcích, aby se mohla vsák-
nout a sytit podzemní vody. Dále opatření zabrání odplavování 
úrodné půdy z polí. Zatraktivnění místa a jeho volnočasové vy-
užití obyvateli městyse je pak bonusem.

Jak správně hospodařit s dešťovou 
vodou v obcích a městech?

Dešťová voda je sice něco jako dar shůry, ale v jednotných 
kanalizacích či na zemědělské půdě dokáže také pěkně 
škodit. V posledních letech se však čím dál častěji setkáváme 
i s dalšími problémy souvisejícími s vodou – dlouhá období bez 
deště, vysychání krajiny nebo nerovnoměrné rozložení srážek. 
Jinak řečeno: někdy máme vody málo, jindy zase až příliš.
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Tři roky činnosti má za sebou evropské informační centrum EUROPE DIRECT 
Klatovy. V roce 2021 jej pro Plzeňský kraj zřídila Evropská komise. 

Jeho akce jsou určeny široké veřejnosti, s důrazem na mla-
dou generaci. Vyzývají ke společnému přemýšlení a k dis-
kusi o tom, co pro nás znamená naše členství v EU nyní 

i v budoucnosti a jaké příležitosti a výzvy z něj vyplývají.
Jednou z  nejúspěšnějších akcí končícího roku byla bezpo-

chyby Hospoda Evropa, a to nejen počtem návštěvníků, který 
pětkrát překonal odhad, ale především formátem samotným: 
v  přirozeném a  příjemném prostředí české hospody otevřeli 
hosté témata, která je skutečně zajímají, trápí nebo jimž nero-
zumějí. Na dotazy odpovídal hejtman Plzeňského kraje Rudolf 
Špoták, klatovský starosta Rudolf Salvetr, proděkan Milan Edl, 
ale dorazila i vedoucí Zastoupení Evropské komise v ČR Monika 
Ladmanová se svými kolegy. 

EUROPE DIRECT Klatovy bylo letos také partnerem druhého 
ročníku Food festivalu Klatovy, představilo studenty Gymná-
zia J. Vrchlického v Klatovech a jejich půlroční účast v projek-
tu Evropského parlamentu EPAS – Školy, vyslanci Evropského 
parlamentu.

Příští rok se klatovské ED zaměří na téma dezinformací. Stu-
dentům, veřejnosti a  seniorům v rámci Univerzity třetího věku 
nabídne řadu tematických seminářů. Pro učitele chystá několik 
typů výjezdů v rámci EU, během nichž mají možnost navštívit in-
stituce Evropské unie nebo zajímavá místa, která se dotýkají je-
jich oborů. Kupříkladu hned na začátku roku představí vyučující 
z klatovského gymnázia a ZŠ Masarykovy výjezd do fúzního reak-
toru ITER, největšího energetického projektu lidstva ve Francii. 

Na únor chystá EUROPE DIRECT ve spolupráci s Pamětí ná-
roda besedu ke dvěma letům trvání války na Ukrajině. A zapo-

menout pochopitelně nemůže ani na blížící se červnové volby 
do Evropského parlamentu. K nim chystá mezinárodní česko-
-slovenský projekt.

Akce, které EUROPE DIRECT  v Klatovech pořádá, jsou urče-
ny veřejnosti v nejširším slova smyslu: lidé jsou vítáni s nápa-
dy i s ochotou pomoct při přípravách a realizaci. Máte téma či 
nápad pro EUROPE DIRECT KLATOVY? Napište jim: Klatovy@
europe-direct.cz.

Hospoda Evropa měla úspěch
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